
P r o t o k ó ł   Nr XXIX/2018 

Sesji  Rady  Gminy   Tłuchowo   odbytej  w  dniu  16 października  2018  roku 

w sali  konferencyjnej  Urzędu  Gminy  w   Tłuchowie 

 

Obrady  XXIX  Sesji  Rady  Gminy  Tłuchowo rozpoczęto o godzinie 10.00 odegraniem Hymnu 

Państwowego.  

 

Otwarcia XXIX  Sesji Rady Gminy Tłuchowo dokonała Przewodnicząca Rady Gminy  – Pani 

Wioletta Kuczmarska. 

Serdecznie powitała: Radnych Rady Gminy, Wójta Gminy z pracownikami administracji 

samorządowej, Panią Anetę Jędrzejewską - Członka Zarządu Województwa, Dyrektorów Szkół i 

Przedszkola, Przewodniczących Rad Sołeckich  oraz pozostałych gości biorących udział w Sesji. 

 

Następnie przewodnicząca obrad poinformowała, iż w sesji uczestniczy 15 radnych na ogólny stan 

15, a zatem Rada Gminy może obradować i podejmować prawomocne uchwały. 

(Listy obecności radnych oraz gości zaproszonych stanowią załączniki Nr 1 i 2 do protokółu ).  

 

Przewodnicząca zaproponowała następujący projekt porządku obrad:  

1. Sprawy organizacyjne. 

2. Sprawozdanie Wójta Gminy z działalności w okresie międzysesyjnym. 

3. Dyskusja 

4. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy Tłuchowo w roku szkolnym 

2017/2018. 

5. Podjęcie uchwał w sprawach: 

a. ustalenia wysokości stawek opłaty za zajęcie pasa drogowego 

b. zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia Statutu Gminy Tłuchowo 

c. określenia zasad i trybu przeprowadzania konsultacji społecznych na terenie gminy 

Tłuchowo 

d. przystąpienia do realizacji przez Gminę Tłuchowo projektu pod nazwą „Rozwój 

kompetencji cyfrowych mieszkańców Gminy Tłuchowo” 

e. zmieniająca uchwałę w sprawie budżetu Gminy Tłuchowo na rok 2018 

f. zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Tłuchowo 

na lata 2018-2028 

6. Sprawozdanie z działalności Stałych Komisji Rady Gminy za okres kadencji. 

7. Podsumowanie kadencji 2014-2018. 

8. Zapytania i wolne wnioski. 

9. Udzielenie odpowiedzi na zapytania i wolne wnioski. 

10. Komunikaty. 

11. Zakończenie obrad. 

 

Ad. pkt. 1 a 

Wioletta Kuczmarska Przewodnicząca Rady Gminy zaproponowała  dodanie do porządku obrad 

w pkt. 5 lit. g projektu uchwały w sprawie przekazania poprawionego projektu regulaminu 

dostarczania wody i odprowadzania ścieków do zaopiniowania organowi regulacyjnemu oraz 

dodanie po punkcie 6  dodatkowego punktu: Sprawozdanie z działalności Rady Gminy, w związku 

z czym nastąpi zmiana numeracji kolejnych punktów porządku obrad w następujący sposób: 

6. Sprawozdanie z działalności Stałych Komisji Rady Gminy za okres kadencji. 

7. Sprawozdania z działalności Rady Gminy 

8. Podsumowanie kadencji 2014-2018. 

9. Zapytania i wolne wnioski. 

10. Udzielenie odpowiedzi na zapytania i wolne wnioski. 

11. Komunikaty. 

12. Zakończenie obrad. 



Wioletta Kuczmarska Przewodnicząca Rady Gminy poddała pod głosowanie porządek obrad ze 

zmianami: 

Kto jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt o brzmieniu:  „projekt uchwały w sprawie 

przekazania poprawionego projektu regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków 

do zaopiniowania organowi regulacyjnemu”? 

Stwierdzam, że za rozszerzeniem porządku obrad głosowało 15 radnych. 

Kto jest przeciw? 

Stwierdzam, że przeciw rozszerzeniu głosowało 0 radnych. 

Kto się „wstrzymał”? 

Stwierdzam, że wstrzymało się od głosu  0 radnych. 

Stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji rozszerzono o pkt 5 lit. g  

 

Kto jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt o brzmieniu:  „Sprawozdanie z działalności 

Rady Gminy”? 

Stwierdzam, że za rozszerzeniem porządku obrad głosowało 15 radnych. 

Kto jest przeciw? 

Stwierdzam, że przeciw rozszerzeniu głosowało 0 radnych. 

Kto się „wstrzymał”? 

Stwierdzam, że wstrzymało się od głosu  0 radnych. 

Stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji rozszerzono o pkt 7. 

 

Stwierdzam, że rada gminy ustaliła porządek obrad XXIX sesji, wg którego będzie obradowała 

w dniu dzisiejszym. 

(Porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do protokołu).  

 

 

Ad. pkt 1b 

Przewodnicząca obrad zapytała o uwagi do protokołu z XXVIII Sesji Rady Gminy Tłuchowo. 

Państwo Radni nie zgłaszali uwag do protokołu z XXVIII Sesji Rady Gminy Tłuchowo. 

Wioletta Kuczmarska Przewodniczącą Rady Gminy Tłuchowo poddała pod głosowanie  

przyjęcie protokołu z obrad XXVIII Sesji Rady Gminy Tłuchowo.  

Kto jest za przyjęciem protokołu z obrad XXVIII Sesji Rady Gminy Tłuchowo? 

Stwierdzam, że przyjęciem protokołu głosowało 15 radnych. 

Kto jest przeciw? 

Stwierdzam, że przeciw głosowało 0 radnych. 

Kto się „wstrzymał”? 

Stwierdzam, że wstrzymało się od głosu  0 radnych. 

 

Stwierdzam, że rada gminy przyjęła jednogłośnie protokół z obrad XXVIII Sesji Rady Gminy 

Tłuchowo 

 

Ad. pkt. 1 c 

Przewodnicząca obrad zgłosiła wniosek o powołaniu na sekretarza obrad Radną Beatę Żuchowską, 

która wyraziła zgodę na pełnienie funkcji sekretarza podczas obrad XXIX Sesji Rady Gminy 

Tłuchowo. Wioletta Kuczmarska Przewodniczącą Rady Gminy Tłuchowo poddała pod 

głosowanie wniosek o powołanie sekretarza.  

Kto jest za powołaniem na sekretarza obrad XXIX Sesji Rady Gminy Tłuchowo Radnej Beaty 

Żuchowskiej? 

Stwierdzam, że powołaniem na sekretarza obrad XXIX Sesji Rady Gminy Tłuchowo Radnej Beaty 

Żuchowskiej głosowało 15 radnych. 

Kto jest przeciw? 

Stwierdzam, że przeciw głosowało 0 radnych. 

Kto się „wstrzymał”? 

Stwierdzam, że wstrzymało się od głosu  0 radnych. 



 

Stwierdzam, że na sekretarza obrad XXIX Sesji Rady Gminy Tłuchowo Rada Gminy 

jednogłośnie powołała  Radną Beatę Żuchowską. 

 

Ad. pkt. 2 

Krzysztof Dąbkowski Wójt Gminy Tłuchowo przedłożył Sprawozdanie  z działalności w okresie 

międzysesyjnym tj. od  11 września  2018r. do 16 października 2018r. 

 

Podziękował również pani Anecie Jędrzejewskiej - Członkowi Zarządu Województwa Kujawsko-

Pomorskiego za współpracę Samorządu Województwa z gminą Tłuchowo w szczególności za 

wsparcie finansowe na m.in.: budowę dróg w Borowie i Źródłach.  Odniósł się również do nowo 

powstałej ścieżki pieszo-rowerowej w kierunku Kamień Kotowy -Jasień, która wpłynęła na poprawę 

bezpieczeństwa na danym odcinku drogi, oraz ronda w Kamieniu Kotowym, które podnosi ranking 

gminy Tłuchowo. Wyraził nadzieję na zagospodarowanie terenu w ciągu drogi wojewódzkiej w 

Kamieniu Kotowym, co bardzo korzystnie wpłynie na wizerunek gminy. 

 

Podziękowania skierował także do sołectwa Trzcianka, pracowników GOK-u oraz wszystkich, 

którzy byli zaangażowani w działania związane z tworzeniem wieńca dożynkowego  

i reprezentowanie Województwa Kujawsko-Pomorskiego na uroczystościach związanych  

z dożynkami. 

 

Podziękował również Pani Anecie Jędrzejewskiej za wsparcie finansowe w doposażeniu szkół  

w tablice interaktywne, utworzenie placu zabaw przy Szkole w Mysłakówku a także zakup wozu 

strażackiego dla OSP  w Tłuchowie. 

 

Wyraził również nadzieję na podpisanie, jeszcze w tej kadencji, z Samorządem Województwa 

porozumienia o realizacji ścieżki pieszo-rowerowej w kierunku Tłuchówka,  z terminem zakończenia 

tej inwestycji do końca 2020 roku. 

 

Przewodnicząca Rady Gminy  – Pani Wioletta Kuczmarska przyłączyła się do podziękowań 

skierowanych do pani Anety Jędrzejewskiej - Członka Zarządu Województwa Kujawsko-

Pomorskiego  i wręczyła kwiaty. 

 

Pani Aneta Jędrzejewska - Członek Zarządu Województwa Kujawsko-Pomorskiego 

podziękowała za współpracę i okazane zaufanie, oraz za to że mogła pokazać mieszkańcom gminy 

Tłuchowo sposoby na pozyskanie środków finansowych przeznaczonych na różnego rodzaju 

przedsięwzięcia, inwestycje, iwenty.   

Poinformowała, że w czasie kadencji 2014-2018 udało się podpisać umowy na łącznie 30 km dróg 

wojewódzkich m.in.  na 22 km drogi 559, ale również podpisano umowę ze szpitalem w Lipnie na 

kwotę 7 mln zł na remont bloku operacyjnego, porodówki i Zakładu Opieki Leczniczej. 

 

Ad. pkt 3 

Przewodnicząca Rady Gminy  – Pani Wioletta Kuczmarska otworzyła dyskusję nad 

Sprawozdaniem Wójta Gminy Tłuchowo z działalności w okresie międzysesyjnym. 

 

W dyskusji nad przedłożonym sprawozdaniem głos zabrali: 

 

Zbigniew Wilczyński odniósł się do pkt 3 sprawozdania i zapytał, jakich elementów brakuje  

w PSZOK, skoro jest dopiero co wybudowany? 

 

Krzysztof Dąbkowski Wójt Gminy Tłuchowo odpowiedział, że Zarząd Województwa rozpoczął 

pracę nad poprawą efektywności segregacji odpadów komunalnych. Gmina musi uzyskiwać coraz to 

wyższe współczynniki odzysku materiałów wtórnych, aby nie płacić kar. Gmina Tłuchowo jest jedną 

z 38 gmin, która jest ujęta w planie województwa w zakresie gospodarowania odpadami 



komunalnymi. Dla tych 38 gmin Zarząd Województwa na zamiar ogłosić konkurs z pieniędzy 

unijnych na usprawnienia gospodarki komunalnej z dofinansowaniem 85%. 

Dodał, że na dzień dzisiejszy należy usprawnić następujące rzeczy: 

● zakupić do PSZOK kontener do którego będą wrzucane produkty, które nie są odpadem  

i pracownik PSZOK takie produkty, które nadają się jeszcze do użytku, mógłby 

przekazać potrzebującym, lub sprzedawane byłyby za symboliczną złotówkę, 

● zakupić pojemniki do betonu, opon, itp., 

● podjąć działania w zakresie odbioru popiołu, np. kupić ciągnik z przyczepą  

i ładowaczem, który w określone dni objeżdżałby gminę i zbierał popiół wraz z odpadami 

wielkogabarytowymi, 

● stworzyć kompostownik. 

Pieniądze, o które się staramy jednak mogą być przeznaczone tylko na modernizację PSZOK, 

dopiero gdy dokonamy jego modernizacji będziemy mogli wtedy go doposażyć. 

 

Andrzej Łydziński 

Poparł pomysł Wójta w sprawie odbioru odpadów wielkogabarytowych, np. takich jak folie po 

kiszonkach. 

 

Przewodnicząca Rady Gminy  – Pani Wioletta Kuczmarska  

Mówczyni zamknęła dyskusję i przystąpiono do głosowania w sprawie przyjęcia Sprawozdania 

Wójta Gminy Tłuchowo z działalności w okresie międzysesyjnym tj.  od  11 września  2018r. do 

16 października 2018r.  

 

Kto jest za przyjęciem Sprawozdania Wójta Gminy Tłuchowo z działalności w okresie 

międzysesyjnym tj.  od  11 września  2018r. do 16 października 2018r. ? 

Stwierdzam, że przyjęciem sprawozdania głosowało 15 radnych. 

Kto jest przeciw? 

Stwierdzam, że przeciw głosowało 0 radnych. 

Kto się „wstrzymał”? 

Stwierdzam, że wstrzymało się od głosu  0 radnych. 

 

Stwierdzam, że rada gminy przyjęła jednogłośnie Sprawozdanie Wójta Gminy Tłuchowo  

z działalności w okresie międzysesyjnym tj.  od  11 września  2018r. do 16 października 2018r. 

 

(Sprawozdanie Wójta Gminy Tłuchowo z działalności w okresie międzysesyjnym tj.  od  11 

września  2018r. do 16 października 2018r. stanowi załącznik nr 4 do protokółu). 

 

Ad. pkt. 4 

Przewodnicząca Rady Gminy  – Pani Wioletta Kuczmarska  zapytała czy radni mają pytania 

odnośnie Informacji o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy Tłuchowo w roku szkolnym 

2017/2018, którą otrzymali w materiałach na sesję. 

Radni nie mieli pytań. 

(Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy Tłuchowo w roku szkolnym 2017/2018 

stanowi załącznik nr 5 do protokołu). 

Ad. pkt. 5a 

Przewodnicząca Rady Gminy  – Pani Wioletta Kuczmarska  poprosiła Krzysztof Dąbkowski 

Wójta Gminy Tłuchowo o przybliżenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wysokości stawek 

opłaty za zajęcie pasa drogowego. 

 

Krzysztof Dąbkowski Wójta Gminy Tłuchowo 

Podjęcie tej uchwały leży w interesie szkół podstawowych w związku z budową sieci 

szerokopasmowych. Do roku 2020 szkoły mogą skorzystać z bezpłatnego podłączenia do 

nowoczesnej infrastruktury telekomunikacyjnej, natomiast od 2021 roku ten obowiązek będzie 



musiała zapewnić gmina na własny koszt. Roczną stawkę za zajęcie pasa drogowego drogi gminnej 

dla obiektów i urządzeń infrastruktury telekomunikacyjnej zaproponował uchwalić w wysokości 5 zł 

za 1m2 powierzchni, natomiast za każdy dzień zajęcia pasa drogowego w wysokości 0,50 zł za 1m2. 

Do tej pory nie naliczaliśmy opłat za przyłącza wodociągowe, natomiast na podstawie tej uchwały 

gmina będzie naliczała opłaty z tytułu zajęcia pasa drogowego drogi gminnej dla obiektów i 

urządzeń infrastruktury wodociągowej i kanalizacji sanitarnej. 

 

Radny Ignacy Sobiecki 

Zapytał czy tą uchwałą można uregulować sprawę zaorywania poboczy przez rolników? 

 

Radny Adam Kozakiewicz 

W tym temacie, stwierdził że nie ma żadnej ochrony dróg gminnych. Jeśli gospodarz przywłaszczył 

sobie gminną własność to jest to po prostu kradzież. W wielu przypadkach trzeba odbudować 

zaorane drogi gminne a niestety jest to koszt ponoszony przez gminę. Nikt nie dba o drogi gminne 

ani rolnicy ani gmina, jest to obopólna wina. 

 

Krzysztof Dąbkowski Wójt Gminy Tłuchowo 

W odpowiedzi na pytanie radnego Ignacego Sobieckiego poinformował że na podstawie zapisów 

ustawowych przedstawiona uchwała może regulować tylko zajęcie pasa drogowego przez urządzenia 

infrastruktury technicznej  i obiektów budowlanych. Jednak temat zaorywania dróg i poboczy jest 

bardzo istotny. Mamy ok. 180km dróg gminnych, więc odbudowa tych dróg i stawianie znaków 

granicznych byłoby bardzo kosztowne dla gminy. Najlepszym sposobem jest posadzenie drzew w 

pasie drogowym, które zapobiegają zaorywaniu poboczy. Ten temat jest bardzo złożony i będzie 

trzeba go poruszyć w przyszłości. Niestety nikt z mieszkańców nie chce brać na siebie 

odpowiedzialności i czeka na to, że gmina udowodni im przynależność danej drogi,  a procedura 

geodezyjna jest bardzo kosztowna. 

 

Tomasz Woźnicki – radny powiatu 

Odniósł się do powyższego i poinformował, że ten problem istnieje już od wielu lat i nadal nie został 

rozwiązany. 

 

Marek Jędrzejewski –sołtys Turzy Wilczej 

Stwierdził, że należy budować drogi w taki sposób jak we Wielgiem z rowami i przepustami, a jak 

się buduje drogi  bez rowów to nie ma się co dziwić, że trzeba później te drogi odtwarzać. 

Wioletta Kuczmarska- Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo poddała pod głosowanie projekt 

uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za zajęcie pasa drogowego. 

Kto jest za przyjęciem projektu uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za zajęcie pasa 

drogowego? 

Stwierdzam, że za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 

Kto jest przeciw? 

Stwierdzam, że przeciw głosowało 0 radnych. 

Kto się „wstrzymał”? 

Stwierdzam, że wstrzymało się od głosu  0 radnych. 

 

Stwierdzam, że rada gminy przyjęła jednogłośnie projekt uchwały w sprawie ustalenia 

wysokości opłat za zajęcie pasa drogowego. 

(Projekt uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za zajęcie pasa drogowego stanowi załącznik 

nr 6 do protokołu). 

 

 

 

 



Ad. pkt. 5b 

Wioletta Kuczmarska- Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo zapytała radnych czy mają 

pytania odnośnie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Statutu Gminy 

Tłuchowo. Radni nie mieli uwag. 

 

Prowadząca obrady poddała pod głosowanie projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

uchwalenia Statutu Gminy Tłuchowo 

Kto jest za przyjęciem projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Statutu 

Gminy Tłuchowo? 

Stwierdzam, że za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 

Kto jest przeciw? 

Stwierdzam, że przeciw głosowało 0 radnych. 

Kto się „wstrzymał”? 

Stwierdzam, że wstrzymało się od głosu  0 radnych. 

 

Stwierdzam, że rada gminy przyjęła jednogłośnie projekt uchwały zmieniającej uchwałę  

w sprawie uchwalenia Statutu Gminy Tłuchowo. 

(Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Statutu Gminy Tłuchowo stanowi 

załącznik nr 7 do protokołu). 

 

Ad. pkt 5c 

Wioletta Kuczmarska- Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo zapytała radnych czy mają 

pytania odnośnie projektu uchwały w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzania konsultacji 

społecznych na terenie gminy Tłuchowo. 

 

Radny Ignacy Sobiecki 

Zapytał, czy przewidziany jest tryb odwoławczy od decyzji wójta w sprawie odmowy 

przeprowadzenia konsultacji społecznych? 

Krzysztof Dąbkowski Wójt Gminy Tłuchowo 

Na to pytanie odpowie w późniejszym czasie. 

 

Prowadząca obrady poddała pod głosowanie projekt uchwały w sprawie określenia zasad i trybu 

przeprowadzania konsultacji społecznych na terenie gminy Tłuchowo. 

Kto jest za przyjęciem projektu uchwały w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzania 

konsultacji społecznych na terenie gminy Tłuchowo? 

Stwierdzam, że za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 

Kto jest przeciw? 

Stwierdzam, że przeciw głosowało 0 radnych. 

Kto się „wstrzymał”? 

Stwierdzam, że wstrzymało się od głosu  0 radnych. 

 

Stwierdzam, że rada gminy przyjęła jednogłośnie projekt uchwały w sprawie określenia zasad  

i trybu przeprowadzania konsultacji społecznych na terenie gminy Tłuchowo. 

(Projekt uchwały w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzania konsultacji społecznych na 

terenie gminy Tłuchowo stanowi załącznik nr 8 do protokołu). 

 

Ad. pkt 5d 

Przewodnicząca Rady Gminy  – Pani Wioletta Kuczmarska  poprosiła o przybliżenie projektu 

uchwały w sprawie przystąpienia do realizacji przez Gminę Tłuchowo projektu pod nazwą „Rozwój 

kompetencji cyfrowych mieszkańców Gminy Tłuchowo”. 

 

 

 



Pani Marta Chyczewska – Skarbnik Gminy Tłuchowo  

Poinformowała, że uchwała dotyczy podniesienia kompetencji cyfrowych mieszkańców Gminy 

Tłuchowo. Gmina na podstawie zawartych umów będzie mogła przekazać pieniądze firmą, które 

będą przeprowadzały szkolenia informatyczne. Nie będzie to generować żadnych dodatkowych 

kosztów dla gminy. Projekt ten będzie finansowany ze środków Programu Operacyjnego Polska 

Cyfrowa na lata 2014-2020. Kwota tego dofinansowania to 56 tys. zł. 

 

Prowadząca obrady poddała pod głosowanie projekt uchwały w sprawie przystąpienia do realizacji 

przez Gminę Tłuchowo projektu pod nazwą „Rozwój kompetencji cyfrowych mieszkańców Gminy 

Tłuchowo”. 

Kto jest za przyjęciem projektu uchwały w sprawie przystąpienia do realizacji przez Gminę 

Tłuchowo projektu pod nazwą „Rozwój kompetencji cyfrowych mieszkańców Gminy 

Tłuchowo”? 

Stwierdzam, że za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 

Kto jest przeciw? 

Stwierdzam, że przeciw głosowało 0 radnych. 

Kto się „wstrzymał”? 

Stwierdzam, że wstrzymało się od głosu  0 radnych. 

 

Stwierdzam, że rada gminy przyjęła jednogłośnie projekt uchwały w sprawie przystąpienia do 

realizacji przez Gminę Tłuchowo projektu pod nazwą „Rozwój kompetencji cyfrowych 

mieszkańców Gminy Tłuchowo”. 

 (Projektu uchwały w sprawie przystąpienia do realizacji przez Gminę Tłuchowo projektu pod nazwą 

„Rozwój kompetencji cyfrowych mieszkańców Gminy Tłuchowo” stanowi załącznik nr 9 do 

protokołu). 

 

Ad. pkt 5e 

Przewodnicząca Rady Gminy  – Pani Wioletta Kuczmarska  poprosiła o przybliżenie projektu 

uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu Gminy Tłuchowo na rok 2018. 

 

Pani Marta Chyczewska – Skarbnik Gminy Tłuchowo  

Poinformowała, że zgodnie z otrzymanymi pismami po dniu przekazania Państwu Radnym 

projektów uchwał od Wojewody Kujawsko-Pomorskiego, Dyrektora Delegatury Krajowego Biura 

Wyborczego we Włocławku, Kierownika GOPS-u w Tłuchowie oraz w związku z podpisaną umową 

z Samorządem Województwa dotyczącą dofinansowania Gminie Przebudowy drogi gminnej 

BOrowo-Mokówko, proszę w imieniu Pana Wójta o wprowadzenie następujących poprawek: 

Zwiększenie planu dochodów i wydatków z tytułu zwiększania planu dotacji celowych na: 

1. sfinansowanie wypłat zryczałtowanych dodatków energetycznych dla odbiorców wrażliwych 

energii elektrycznej na IV kwartał 2018 roku oraz koszty obsługi tego zadania o 223,86 zł, 

2. realizację Programu “Dobry Start” o 930,00 zł, 

3. wypłatę zasiłków okresowych o 30 000,00 zł, 

4. wypłatę zasiłków stałych o 57 469,00 zł, 

5. dofinansowanie wypłaty stypendiów socjalnych o 63 999,00 zł, 

6. wypłatę zryczałtowanych diet dla członków terytorialnych i obwodowych komisji 

wyborczych powołanych dla przeprowadzenia wyborów samorządowych, zarządzonych 

na dzień 21 października 2018 roku o 33 200,00 zł (w paragrafie 3030). 

W związku z podpisaną umową z samorządem województwa na dofinansowanie Gminie 

Przebudowy drogi gminnej Borowo-Mokówko na kwotę 91 488,00 zł proszę o zwiększenie planu 

dochodów i wydatków o kwotę 14 688,00 zł i przeniesienie tej kwoty w planie wydatków na bieżące 

utrzymanie dróg gminnych do paragrafów: 

● 4170 - 4 300,00 zł, 

● 4110 - 744,00 zł, 

● 4120 - 106,00 zł, 

● 4300 - 9 538,00 zł. 



Proszę także o przeniesienie planu wydatków pomiędzy paragrafami w rozdziale dotyczącym 

przeprowadzania wyborów samorządowych w celu urealnienia planów w paragrafach: 3030, 4110, 

4120, 4170, 4210, 4300, 4410. 

 

W planie wydatków GOPS-u w Tłuchowie proszę o przeniesienie planu poprzez zmniejszenie planu 

w rozdziale: 

● 85215 - Dodatki mieszkaniowe, paragraf 3110 o 1 900,00 zł, 

● 85219 - Ośrodki Pomocy Społecznej, paragrafy: 3020 - 83,00 zł, 4270 - 150,00 zł, 

4410 - 200,00 zł (łącznie 433,00 zł), 

a także zwiększenie planu w rozdziale 85219 w paragrafie 4210 o 1 000,00 zł, paragrafie 4360  

o 583,00 zł oraz w rozdziale 85295 - Pozostała działalność w paragrafie 4300 o 750,00 zł. 

Powyższe zmiany rzutują na WPF. 

 

Wioletta Kuczmarska- Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo podziękowała za drogę  

w Źródłach oraz w nawiązaniu do wypowiedzi pana Marka Jędrzejewskiego, stwierdziła, że drogi  

w naszej gminie są również dobrze budowane. 

 

Prowadząca obrady poddała pod głosowanie projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

budżetu Gminy Tłuchowo na rok 2018 wraz z zaproponowanymi autopoprawkami. 

Kto jest za przyjęciem projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu Gminy 

Tłuchowo na rok 2018 wraz z zaproponowanymi autopoprawkami? 

Stwierdzam, że za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 

Kto jest przeciw? 

Stwierdzam, że przeciw głosowało 0 radnych. 

Kto się „wstrzymał”? 

Stwierdzam, że wstrzymało się od głosu  0 radnych.  

 

Stwierdzam, że rada gminy przyjęła jednogłośnie projekt uchwały zmieniającej uchwałę  

w sprawie budżetu Gminy Tłuchowo na rok 2018 wraz z zaproponowanymi autopoprawkami. 

(Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu Gminy Tłuchowo na rok 2018 stanowi 

załącznik nr 10 do protokołu). 

PRZERWA  

Po przerwie stan radnych wynosi 14, salę obrad opuścił pan Andrzej Łydziński. 

 

Ad. pkt 5f 

Wioletta Kuczmarska- Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo zapytała radnych czy mają 

pytania odnośnie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Tłuchowo na lata 2018-2028 wraz z zaproponowanymi autopoprawkami.  

Państwo radni nie  mieli pytań odnośnie projektu uchwały i w związku z tym prowadząca obrady 

poddała projekt uchwały pod głosowanie. 

Kto jest za przyjęciem projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Tłuchowo na lata 2018-2028 wraz z zaproponowanymi 

autopoprawkami? 

Stwierdzam, że za przyjęciem uchwały głosowało 14 radnych. 

Kto jest przeciw? 

Stwierdzam, że przeciw głosowało 0 radnych. 

Kto się „wstrzymał”? 

Stwierdzam, że wstrzymało się od głosu  0 radnych. 

 

Stwierdzam, że rada gminy przyjęła jednogłośnie projekt  uchwały zmieniającej uchwałę  

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Tłuchowo na lata 2018-2028 wraz  

z zaproponowanymi autopoprawkami. 

 



 (Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Tłuchowo na lata 2018-2028 wraz z zaproponowanymi autopoprawkami stanowi załącznik nr 11 do 

protokołu). 

 

 

Ad. pkt 5g 

Wioletta Kuczmarska- Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo poprosiła o przybliżenie projektu 

uchwały w sprawie przekazania poprawionego projektu regulaminu dostarczania wody  

i odprowadzania ścieków do zaopiniowania organowi regulacyjnemu. 

 

Pan Andrzej Kurowski - Zastępca Wójta Gminy Tłuchowo 

Otrzymaliśmy wytyczne od Wód Polskich odnośnie poprawy regulaminu dostarczania wody  

i odprowadzania ścieków, aby regulamin mógł zacząć obowiązywać należy nanieść wskazane 

poprawki i przesłać go organowi regulacyjnemu do ponownego zaopiniowania. Jeśli regulamin 

zostanie zaopiniowany to będzie można go dopiero wtedy uchwalić. Pan Andrzej Kurowski 

przeanalizował również wprowadzone do regulaminu zmiany. 

 

Wioletta Kuczmarska - Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo zapytała radnych czy mają 

pytania odnośnie projektu uchwały w sprawie przekazania poprawionego projektu regulaminu 

dostarczania wody i odprowadzania ścieków do zaopiniowania organowi regulacyjnemu.  

Państwo radni nie  mieli pytań odnośnie projektu uchwały i w związku z tym prowadząca obrady 

poddała projekt uchwały pod głosowanie. 

Kto jest za przyjęciem projektu uchwały w sprawie przekazania poprawionego projektu 

regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków do zaopiniowania organowi 

regulacyjnemu? 

Stwierdzam, że za przyjęciem uchwały głosowało 14 radnych. 

Kto jest przeciw? 

Stwierdzam, że przeciw głosowało 0 radnych. 

Kto się „wstrzymał”? 

Stwierdzam, że wstrzymało się od głosu  0 radnych. 

 

Stwierdzam, że rada gminy przyjęła jednogłośnie projekt  uchwały w sprawie przekazania 

poprawionego projektu regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków do 

zaopiniowania organowi regulacyjnemu. 

(Projekt uchwały w sprawie przekazania poprawionego projektu regulaminu dostarczania wody  

i odprowadzania ścieków do zaopiniowania organowi regulacyjnemu stanowi załącznik nr 12 do 

protokołu). 

 

Ad. 6 

Przewodnicząca Rady Gminy  – Pani Wioletta Kuczmarska poprosiła przewodniczących stałych 

komisji o przedstawienie sprawozdań z pracy stałych komisji Rady Gminy. 

1. Sprawozdanie z działalności Komisji Finansów Publicznych, Rozwoju i Promocji Gminy 

przedstawił przewodniczący Komisji - Pan Łukasz Struś. Sprawozdanie stanowi załącznik 

nr 13 do protokołu. 

2. Sprawozdanie z działalności Komisji Oświaty i Spraw Socjalnych przedstawiła 

przewodnicząca Komisji - Pani Beata Żuchowska. Sprawozdanie stanowi załącznik nr 14 do 

protokołu. 

3. Sprawozdanie z działalności Komisji Rewizyjnej przedstawiła, na prośbę przewodniczącego 

Komisji - Pani Jadwiga Stawarz. Sprawozdanie stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

4. Sprawozdanie z działalności Komisji Rolnictwa, Gospodarki Przestrzennej i Ochrony 

Środowiska przedstawił, na prośbę przewodniczącego Komisji - Pani Tamara Kalinowska. 

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 



Przewodnicząca Rady Gminy podziękowała za przedstawienie sprawozdań i zapytała, czy radni 

mają jakieś uwagi co do przedstawionych sprawozdań. 

 

Państwo radni nie  mieli pytań i w związku z tym prowadząca obrady poddała pod głosowanie 

sprawozdania z działalności stałych komisji Rady Gminy. 

Kto jest za przyjęciem  sprawozdań z działalności stałych komisji Rady Gminy? 

Stwierdzam, że za przyjęciem uchwały głosowało 14 radnych. 

Kto jest przeciw? 

Stwierdzam, że przeciw głosowało 0 radnych. 

Kto się „wstrzymał”? 

Stwierdzam, że wstrzymało się od głosu  0 radnych. 

Stwierdzam, że rada gminy przyjęła jednogłośnie sprawozdania z działalności stałych komisji 

Rady Gminy. 

 

Ad.7  

Przewodnicząca Rady zapytała radnych czy mają pytania odnośnie Sprawozdania z działalności 

Rady Gminy za okres kadencji 2014-2018. Radni nie zgłosili pytań, w związku z czym prowadząca 

obrady poddała pod głosowanie Sprawozdania z działalności Rady Gminy za okres kadencji 2014-

2018. 

Kto jest za przyjęciem Sprawozdania z działalności Rady Gminy ? 

Stwierdzam, że za przyjęciem uchwały głosowało 14 radnych. 

Kto jest przeciw? 

Stwierdzam, że przeciw głosowało 0 radnych. 

Kto się „wstrzymał”? 

Stwierdzam, że wstrzymało się od głosu  0 radnych. 

 

Stwierdzam, że rada gminy przyjęła jednogłośnie Sprawozdanie z działalności Rady Gminy. 

(Sprawozdanie z działalności Rady Gminy stanowi załącznik nr 17  do protokołu). 

 

Do sali obrad dołączył Pan Andrzej Łydziński - stan radnych na sali obrad 15. 

 

Ad. pkt 8 

Przewodnicząca Rady Gminy  – Pani Wioletta Kuczmarska poprosiła pana Wójta  

o podsumowanie kadencji 2014-2018. 

Krzysztof Dąbkowski Wójt Gminy Tłuchowo podziękował za współpracę i poprosił radnych  

o zastanowienie się nad kwotą nagrody, jaka zostanie przekazane sołectwu, które uzyska najwyższą 

frekwencję w wyborach samorządowych. Następnie dokonał podsumowania kadencji 2014-2018. 

Podsumowanie stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

Kolejnie pan Wójt rozdał podziękowania radnym Gminy Tłuchowo za okres kadencji 2014-2018  

w postaci książek pn. „Gminy wiejskie II Rzeczpospolitej” 

 

Ad. pkt 9 

Zapytania i wolne wnioski 

 

1. Radna Elżbieta Wielgocka - informuje że nadal nie świecą lampy koło państwa 

Sosińskich, 3 sztuki. 

2. Radny Andrzej Łydziński - prosi o ustawienie znaków ograniczających prędkość na 

drodze Kamień Kmiecy - Julkowo oraz ustawienie lustra na skrzyżowaniu w Kamieniu 

Kmiecym,  

w związku z petycjami mieszkańców Kamienia Kmiecego. 

3. Aleksandra Dorsz - sołtys Borowa poinformowała, że nadal czekają na tłuczeń, nie 

wszystkie zestawy dojechały. 

4. Radna Beata Żuchowska - zapytała czy został zgłoszony problem dotyczący rozjazdu 

na drodze przy państwa Książkowskich, oraz poprosiła o naprawę mostku w stronę państwa 



Kowalskich na wysokości państwa Grączewskich, ponieważ się rozpada, jest tam potrzebny 

przepust. 

5. Radny Ignacy Sobiecki - pochwalił jakość nowej drogi w Borowie i podziękował za 

środki finansowe na jej wybudowanie. Jednocześnie prosi o znaki ograniczające prędkość na 

nowej drodze. Podkreślił, że tak jak kiedyś mówiono, że wizytówką gminy jest Tłuchowo, tak 

teraz śmiało można powiedzieć że Borowo też staje się wizytówką gminy. Odniósł się również 

do oświetlenia zamontowanego na drodze wojewódzkiej w Kamieniu Kotowym, wyraził 

sprzeciw co do płacenia przez gminę za taką ilość oświetlenia. Prosi o podjęcie działań w celu 

zmniejszenia kosztów oświetlenia. 

6. Przewodnicząca Wioletta Kuczmarska - przypomniała o zamontowaniu barierek w 

Podolu, na wysokości pana Dzięgielewskiego i przy figurce. 

7. Radny Jan Kokosza - przypomniał o ustaleniu kwoty nagrody za najlepszą frekwencję 

wyborczą dla sołectwa. 

8. Radny Przemysław Wyrostkiewicz - prosi o wyrównanie wjazdu za panią Justyną 

Kamińską na ul. Wspólnej, oraz zapytał: 

● dlaczego nic nie dzieje się w kwestii placu zabaw na stadionie,  

● na jakim etapie jest realizacja przedsięwzięcia budowy ścieżki pieszo-rowerowej  

w kierunku Tłuchówka i co z wykupem gruntów od państwa Nacfalskich, 

● dlaczego jest zasypany rów na wysokości państwa Foksów, przy ul. Słonecznej, 

9. Radny Łukasz Struś - prosi o wyczyszczenie rowu koło pana Apczyńskiego i poprawę 

stanu przystanków. 

10.  Radny Jacek Zabost -  prosi o równiarkę przez las do państwa Mulczyńskich i obcięcie 

krzaków w Małominie, zapytał również co będzie się działo z drogą 559, kiedy będzie 

skończona. 

11. Mirosław Kaliszewki -sołtys Rumunków Jasieńskich - prosi o obcięcie krzaków koło 

państwa Rykowskich i poinformował, że w Rumunkach Jasieńskich nie ma dekla na jednej ze 

studzienek a na drugiej jest pokruszony. 

12. Tomasz Woźnicki - radny powiatowy zaproponował wybudowanie ronda w centrum 

Tłuchowa. Dodał również że na sesji Rady Powiatu omówione zostały tematy poruszona na 

poprzedniej sesji Rady Gminy Tłuchowo i jeśli chodzi o dziury na drodze w Kłobukowie, to będą 

one naprawione, natomiast  na oczyszczenie ok 200 m rowów powiat nie ma pieniędzy jednak 

zgłoszone zostanie to do Lasów Państwowych. Podcięcie gałęzi drzew w Wyczałkowie nastąpi  

w następnym roku, bo w tym roku nie ma już funduszy. 

13. Radna Elżbieta Wielgocka - zapytała również kiedy będzie realizowana przebudowa 

parkingu przy gminie, który jest wizytówką Gminy Tłuchowo. Dodała również odnosząc się do 

słów pana Ignacego Sobieckiego, że wszystkie działania, które podejmujemy wpływają na 

wizytówkę Gminy Tłuchowo, nie Tłuchowa. 

Ad. pkt 10 

Odpowiedzi na zapytania i wolne wnioski 

Krzysztof Dąbkowski – wójt Gminy Tłuchowo odpowiedział na wnioski i zapytania: 

Ad. 1  

Lampy zostaną naprawione. 

Ad. 2  

Kwestię lustra w Kamieniu Kmiecym należy ustalić z powiatem, ponieważ jest to droga powiatowa, 

jeśli kupimy je za własne pieniądze, to po raz kolejny będziemy dopłacać do dróg powiatowych. 

Ad. 3  

Tłuczeń na drogi gminne w Borowie został dostarczony. 

Ad. 4  

Jeśli chodzi o temat drogi przy państwa Książkowskich jest bardzo złożony. 

Przyczółki pod mostkiem w stronę państwa Kowalskich na wysokości państwa Grączewskich 

zostaną zrobione w przyszłym roku, ponieważ w tym roku nie ma w budżecie na to środków. 

Ad. 5  

Znaki ograniczające prędkość w Borowie zostaną rozstawione w październiku, jeśli chodzi o lampy 

w Kamieniu Kotowym to jest to długi temat, należy go przełożyć na inny termin. 



 

Ad. 6  

Barierki w Podolu będą zrobione ale na chwilę obecną są rozpoczęte inne prace. 

Ad. 8 

Jeśli chodzi o projekt OSA to termin realizacji został przesunięty do 15.11.2018r. ze względu na 

problemy z dostawą urządzeń. 

W temacie ścieżki pieszo-rowerowej w Tłuchówku, to projekt został wstrzymany, oczekujemy na 

podpisanie porozumienia z Zarządem Województwa i dopiero wtedy zostaną rozpoczęte prace 

projektowe. 

Sprawę zasypania rowu na ul Słonecznej sprawdzimy. 

Wjazd na drodze przy ul. Wspólnej będzie wyrównany. 

Ad. 9 

Odbudowa rowu koło pana Abczyńskiego będzie wykonana. Przystanki jako priorytet zostaną 

poprawione w Kamieniu Kmiecym i Kozirogu Leśnym. 

Ad. 10 

Równiarki wyjadą dopiero jak spadnie deszcz, ze względu na to, że drogi po opadach lepiej się ubiją. 

Ad. 11 

Odkrzaczanie będzie realizowane w listopadzie, natomiast temat studzienek należy zgłosić do spółki 

wodnej. 

Ad. 13 

Parking będzie remontowany po kawałku w ramach własnych możliwości finansowych, na chwilę 

obecną są ważniejsze rzeczy. 

Kwotę nagrody dla sołectwa, które uzyska najlepszą frekwencję wyborczą wspólnie ustalono  

w wysokości 5000,00 zł. 

 

Wójt przedstawił również, co będzie jeszcze zrobione w tym roku: 

● 100 m drogi w kierunku sołtysa w Kamieniu Kmiecym, 

● remont wjazdu z drogi wojewódzkiej w kierunku zakładu pana Janusza Jankowskiego,  

● projekt OSA, 

● zamontowanie 3 lamp na ul. Wspólnej. 

Natomiast przy ustalaniu budżetu na rok 2019: 

● priorytetem jest oczyszczalnia ścieków, 

● rozpoczęcie przebudowy stadionu, jest to również priorytet, ponieważ mamy 

zarezerwowane pieniądze w Liderze ok 260 tys. zł,  na rozwój kultury, turystyki i trzeba te 

pieniądze wykorzystać. Pan Malanowski oferuje nam ziemię, którą można nawieźć w celu 

wyrównania stadionu. 

 

 

Wioletta Kuczmarska- Przewodnicząca Rady Gminy Tłuchowo 

Podziękowała za uzupełnienie braków w oświadczeniach majątkowych radnych. 

Mówczyni podziękowała wszystkim za udział w obradach XXIX Sesji Rady Gminy Tłuchowo. 

Obrady zakończono o godzinie 14.50. 

 

 

 

Protokołowała:                                                              Przewodniczyła: 

Ewelina Uczciwek Wioletta Kuczmarska 

 

 

 

 

 

 


